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معاون وزیر ارتباطات با اشــاره به اینکه توسعه 
فیبرنوری گام اول اجرای پروژه شبکه ملی اطلاعات 
 FCP در کشور اســت، گفت: تا امروز ۸ شرکت
آمادگی خود را برای اجرای این پروژه در کشــور 

اعلام کردند.
صادق عباسی شاهکوه، معاون وزیر و رئیس سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی در مراسم بهره برداری از فاز نخست 
پروژه توسعه فیبرنوری شــهر قزوین با اشاره به اینکه پروژه 
توسعه ارتباطات ثابت مبتنی  بر فیبرنوری )FTTX( یکی 

از مهمترین پروژه های وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
دولت سیزدهم است، گفت: اجرای این پروژه علاوه بر افزایش 
کیفیت خدمات در شبکه ثابت باعث کاهش اختلالات در شبکه 
ارتباط سیار نیز می شود. رئیس رگولاتوری با بیان اینکه اجرای 
پروژه FTTX نیازمند تأمین منابع مالی سنگینی است و بدون 
حمایت دولت امکان اجرای آن میسر نبود، تاکید کرد: تخصیص 
حق السهم دولت از درآمد اپراتورهای سیار و ثابت برای اجرای 
این پروژه ملی گامی مهم و اساسی برای پیشبرد این پروژه است.
وی با اشاره به اینکه تا امروز تعداد ۸ شرکت FCP آمادگی 

خود را برای اجرای این پروژه در نقاط مختلف کشــور اعلام 
کرده اند، افزود: تمام تلاش مــا در وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و رگولاتوری این اســت که در طول چند ماه آینده 
فعالان بخش خصوصی بتوانند تمام ۲۰ میلیون پوشش را متعهد 

شوند تا ما از این نظر دغدغه ای نداشته باشیم.
معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه توسعه 
فیبرنوری گام اول اجرای پروژه شبکه ملی اطلاعات در کشور 
است، عنوان کرد: ترغیب مردم به استفاده از خدمات پر سرعت 
ارتباطات ثابت و تولید محتوای فاخر و ارزشمند بومی دو گام 

دیگر در راستای پیاده سازی شبکه ملی اطلاعات است که باید 
به موازات توسعه فیبرنوری انجام شود.

بر اســاس این گزارش، پروژه توســعه فیبرنــوری قزوین، 
بخشی از پروژه ملی توسعه ارتباطات ثابت مبتنی  بر فیبرنوری 

)FTTX( اســت که توسط شرکت شــاتل و با مشارکت 
شهرداری قزوین در این شــهر اجرایی شده است و با اجرای 
آن دسترسی حدود ۳۵ هزار واحد مسکونی، اداری و تجاری به 

اینترنت پر سرعت فراهم شده است.

معاون وزیر ارتباطات:

 توسعه فیبرنوری گام اول اجرای پروژه 
شبکه ملی اطلاعات در کشور است

 اجرای فاز نخست پروژه توسعه فیبر نوری 
در قزوین

فاز نخست پروژه توسعه فیبرنوری در شهر 
قزوین به بهره برداری رسیده و با اجرای آن 
دسترســی حدود ۳۵ هزار واحد مسکونی، 
اداری و تجاری به اینترنت پرسرعت فراهم 

شده است.   
فناوری اصلی که هم اینک در بخش ارتباطات ثابت 
ایران به کار گرفته شده است، ADSL است و فناوری 
مبتنی بر فیبر نوری یا FTTx تنها سهمی معادل یک 

درصد را به خود اختصاص داده، گرچه شبکه زیرساخت کشور با سرمایه گذاری دولت، بیش از 
۷۰ هزار کیلومتر فیبر را برای اتصال شهرهای مختلف کشور به یکدیگر فراهم کرده است، 
اما در داخل شــهرها هنوز شبکه دسترسی یا آخرین لایه اتصال به ساختمان های مسکونی 
و تجاری کشور به تجهیزات قدیمی متکی است که به شبکه مسی مشهور است. این شبکه 
به رغم گستردگی زیاد، توانایی کمی برای سازگاری با فناوری های جدید و استفاده از خدمات 

پهن باند دارد.
براســاس این داده ها، تغییر در بخش بزرگی از زیرســاخت های موجود ضروری است و به 
ســرمایه گذاری عظیمی برای تغییر فناوری و تجهیزات موجود، احداث مســیرهای تازه و 
حفاری های وسیع در سطح شهرها، همچنین تغییر در شبکه داخلی ساختمان های کشور برای 
یکپارچه شدن شبکه ارتباطی مبتنی بر فیبر نوری نیز نیاز است. براساس این هدف گذاری، ظرف 
سه سال و نیم آینده ۲۰ میلیون خانوار ایرانی در سراسر کشور باید از دسترسی به خدمات پهن باند 
ثابت بر ســرعت برخوردار باشند. از این رو اردیبهشت ماه سال جاری، از میان ۲۱ ارائه دهنده 
خدمات اینترنتی، ۹ اپراتور تفاهم نامه توسعه دسترسی مبتنی بر فیبر نوری را با سازمان تنظیم 

مقرررات و ارتباطات رادیویی امضا کردند.
در این راستا و به نقل از سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، صادق عباسی شاهکوه، 
معاون وزیر و رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در مراسم بهره برداری از فاز 
نخست پروژه توسعه فیبرنوری شهر قزوین به مناسبت روز شهرداری ها و دهیاری ها، با اشاره به 
اینکه پروژه توسعه ارتباطات ثابت مبتنی  بر فیبرنوری )FTTX( یکی از مهمترین پروژه های 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در دولت سیزدهم است، تأکید کرد که اجرای این پروژه 
علاوه بر افزایش کیفیت خدمات در شبکه ثابت باعث کاهش اختلالات در شبکه ارتباط سیار 
نیز می شود.رئیس رگولاتوری با تأکید بر اینکه اجرای پروژه FTTX نیازمند تأمین منابع مالی 
سنگینی است و بدون حمایت دولت امکان اجرای آن میسر نبود، تخصیص حق السهم دولت از 
درآمد اپراتورهای سیار و ثابت برای اجرای این پروژه ملی را گامی مهم و اساسی برای پیشبرد 
آن دانست.وی با بیان اینکه تا امروز تعداد هشت شرکت FCP آمادگی خود را برای اجرای این 
پروژه در نقاط مختلف کشور اعلام کرده اند، افزود: تمام تلاش ما در وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و رگولاتوری این است که در طول چند ماه آینده فعالان بخش خصوصی بتوانند تمام 

۲۰ میلیون پوشش را تعهد کنند تا ما از این نظر دغدغه ای نداشته باشیم.
معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه توسعه فیبرنوری گام اول اجرای پروژه 
شبکه ملی اطلاعات در کشور است عنوان کرد: ترغیب مردم به استفاده از خدمات پر سرعت 
ارتباطات ثابت و تولید محتوای فاخر و ارزشمند بومی دو گام دیگر در راستای پیاده سازی شبکه 

ملی اطلاعات است که باید به موازات توسعه فیبرنوری انجام شود.  
پروژه توسعه فیبرنوری قزوین، بخشی از پروژه ملی توسعه ارتباطات ثابت مبتنی  بر فیبرنوری 
)FTTX( است که توسط شرکت شاتل و با مشارکت شهرداری قزوین در این شهر اجرایی 
شده است و با اجرای آن دسترسی حدود ۳۵ هزار واحد مسکونی، اداری و تجاری به اینترنت 
پرسرعت فراهم شده است. این مراسم با حضور مدیران رگولاتوری، مدیران شهرداری، اعضای 

شورای اسلامی شهر قزوین و نماینده مردم این شهر در مجلس برگزار شد.

 بومی سازی قطعه  حیاتی دستگاه های 
تنفس  مصنوعی 

یک شرکت فناور ایرانی، موفق به ساخت رگولاتور هوای فشرده شد که در 
دستگاه های تنفس مصنوعی کاربرد دارد. 

صادق صحرایی مدیرعامل شرکت توسعه آلین صنعت بارثاوا در خصوص این دستاورد گفت: 
این رگولاتور در واقع قسمت ورودی دستگاه های تنفس مصنوعی است و هوای فشرده ورودی 
به این دستگاه ها را که اغلب با فشار چهار بار است، در محدوده مشخصی ثابت کرده و تبدیل 
به هوای تغذیه ورودی دستگاه های تنفس مصنوعی می کند.وی بیان کرد: این محصول در 

دستگاه های تنفسی مثل ونتیلاتور، دستگاه بیهوشی، اکسیژن ساز مورد استفاده قرار می گیرد.
صحرایی، قیمت پایین نسبت به محصولات مشابه خارجی، طراحی تخصصی، دقت و عملکرد 
بالا و همچنین گارانتی بی قید و شرط را از جمله مزایای این محصول عنوان کرد و گفت: 
مهم ترین مزیت این محصول برای مصرف کنندگان داخلی، امکان سفارشی سازی محصول 
مطابق با نیاز مشتریان و عملکرد دستگاه های تنفسی است، این رگولاتورها مهندسی معکوس 
یا مشابه سازی نیست و توسط شرکت طراحی و ساخته شده بنابراین امکان سفارشی سازی 
محصول فراهم است. مدیرعامل شرکت توسعه آلین صنعت بارثاوا با اشاره به دریافت تسهیلات 
تولید صنعتی از صندوق پژوهش و فناوری سلامت ثامن گفت: با دریافت این تسهیلات از 
صندوق سلامت ثامن و تامین بخشی از هزینه های تولید، موفق به تولید صنعتی این محصول 
کاربردی شــدیم.صندوق پژوهش و فناوری ســلامت ثامن، به نقل از حمیدرضا فرهادی، 
مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری ســلامت ثامن نیز اعلام کرد: رگولاتورهای پزشکی 
برای دستگاه های کمک تنفسی بکار برده می شوند، این محصول از آنجایی که در مدار تنفسی 
بیمار قرار می گیرد، از حساسیت بسیار بالایی برخوردار است و باید پاسخ زمانی و دقت تنظیم 
فشار خوبی داشته و جنس قطعات آن نیز با گازهای پزشکی همخوان باشد.وی افزود: محصول 
-۱۱۷۱۵ ISIRI ,ISO۶۳۵۸ ,ISO۵۱۶۷( تولیدی این شرکت توسط تسترهای استاندارد

۴( تست و به بازار عرضه می شوند.

 کشف یک بدافزار بدون رد پا 
در سیستم عامل لینوکس 

یک نوع بدافزار جدید داده ها را بدون شناسایی، از دستگاه های لینوکسی 
می دزدد. 

به تازگی یک بدافزار جدید مخصوص لینوکس کشف شده که می تواند از دید برنامه های آنتی 
ویروس پنهان بماند، داده های حساس را برباید و همه فرآیند های در حال اجرا روی دستگاه 
را آلوده کند.محققان امنیت سایبری شرکت Intezer Labs می گویند این بدافزار، با نام 
OrBit، متغیر محیطــی LD_PRELOAD را تغییر می دهد و به آن اجازه می دهد 

کتابخانه های مشترک را ربوده و در نتیجه، فراخوانی های تابع را رهگیری کند.
در توضیح عملکرد این بدافزار، نیکول فیشبین محقق آزمایشگاه Intezer گفت: این بدافزار 
تکنیک های پیشرفته گریز را پیاده سازی می کند و با اتصال عملکرد های کلیدی روی دستگاه، 
قابلیت های دسترسی از راه دور بر روی SSH را برای عوامل تهدید فراهم می کند، همچنین 
اعتبارنامه ها را جمع آوری می کند و دستورات TTY را ثبت می کند. هنگامی که بدافزار نصب 
شد، تمام فرآیند های در حال اجرا، از جمله فرآیند های جدید، آلوده می شوند.محققان گفتند تا 
همیــن اواخر، اکثر آنتی ویروس ها OrBit dropper یا payload را به عنوان مخرب 
تلقی نمی کردند، اما اکنون، برخی از ارائه دهندگان خدمات ضد بدافزار، OrBit را به عنوان 
مخرب شناسایی می کنند.چیزی که کارکرد این بدافزار را جالب می کند این است که در حین 
 BleepingComputer.ســرقت اطلاعات پایداری دارد و از شناسایی شــدن فرار کند
 ،OrBit دریافته است که هکر ها اخیراً در پلتفرم لینوکس کاملًا فعال بوده اند، چون علاوه بر
بدافزار Symbiote نیز که اخیراً کشف شده، از دستورالعمل LD_PRELOAD برای 

بارگیری خود در فرآیند های در حال اجرا استفاده می کند.

ادامه از صفحه یک
وی با بیان اینکه عرضه هایی که تا کنون در بورس کالا انجام شده بر 
اساس قوانین مذکور بوده است، اظهار کرد: قبل از عرضه بارها از عرضه 
کننده استعلام گرفته شد که ایا برای عرضه محدودیتی دارند یا خیر؟ 
با توجه به اینکه خودروهایی که عرضه شد هم مشمول قیمت گذاری 
دستوری نبوده اند. در نهایت فرایندهای قانونی طی شده و عرضه  و 

معامله انجام شد.
بورس کالا از طرف وزارت صمت تهدید شد

معاون عملیات و نظارت بر بازار بورس کالا، ادامه داد: روزی که معامله 
وانت در بورس انجام شد از سوی وزارت صمت با بورس کالا تماس 
گرفته شد و اعلام کردند که این عرضه غیرقانونی بوده است. ما هم 
اعلام کردیم اگر غیرقانونی است مدارک مستند بفرستید اما تهدید 
شدیم که به دستگاه های مختلف معرفی خواهیم شد. پس از آن عرضه 
فیدلیتی و دیگنیتی مطرح شد، در زمان پذیریش مدارک را از عرضه 
کننده دریافت کردیم و اعلام کردیم که اگر محدودیتی در عرضه وجود 

دارد اعلام کنند.
جهرمی ادامه داد: به وزارت صمت هم اعلام کردیم نامه هایی که از 

طرف شما دریافت کردیم، نمیتواند الزام آور باشد. اما فشارها از سوی 
وزارت صمت به هیات مدیره بورس کالا، وزارت اقتصاد و … ادامه 
داشت و حراست وزارت صمت اعلام کرد که بورس کالا بازار خودرو 

را برهم میزند.
وی با تاکید بر اینکه مستندات وزارت صمت قانونی نبود، گفت: در 
این راستا مدیرعامل بورس کالا طی نامه ای به وزیر صمت اعلام کرد 
که اگر مستندات قانونی دارید، ارسال کنید.معاون عملیات و نظارت بر 
بازار بورس کالا،   ادامه داد: روز قبل از عرضه فیدلیتی و  دیگنیتی در 
بورس به وزارت صمت رفتیم و دو مستند قانونی را ارائه کردند. روال 
مستند نخست  قانونی نبود که کلا رد شد اما مستند دوم استناد شده بود 
به مصوبه سران سه قوه که اعلام کرده بودند عرضه خودرو در بورس 

کالا باید متوقف شود.
جهرمی ادامه داد: اگر این مصوبه وجود داشته چرا به هیچکس ابلاغ 
نشــده بود؟ اینکه مصوبه ای وجود دارد و ابلاغ نمیشود و زمانی که 
خودشان میخواهند ابلاغ میکنند نشان از عدم شفافیت دارد. این مصوبه 
پس از آن ابتدا به شورای عالی بورس ابلاغ شد و اید شورا باید بررسی 

و تصمیم گیری کند و قرار است جلساتی در این راستا برگزار شود.

وی افزود: روایتی که وزارت صمت اعلام کرد این است که تخلفاتی 
درحال صورت گرفتن بوده است، اگر تخلف بوده مصادیق آن باید اعلام 
شــود. گفتند در عرضه خودرو در بورس رانت صورت میگیرد، سوال 

این است که عرضه در بورس رانت بوده یا نحوه قرعه کشی خودرو؟
استقبال خودرویی ها از عرضه در بورس

معاون عملیات و نظارت بر بازار بورس کالا  ادامه داد: برنامه بورس 
کالا این بود که در ابتدا خودروهای کم تیراژ در بورس عرضه شــود 
تا عرضه کننده و خریدار با فرایند اشــنا شوند و بر اساس بازخپرد آن، 
حاکمیت درمورد سایر عرضه ها تصمیمگیری کند و با اینکه عرضه 
فیدلیتی و دیگنیتی متوقف  شد،   سایر شرکت های خودرویی برای 

عرضه  محصولاتشان در بورس اقدام کردند.
جهرمی با تاکید بر اینکه خودروهایی که در بورس کالا عرضه شد 
و قرار بود عرضه شود مشمول قیمت گذاری دستوری، شورای رقابت 
و ستاد تنظیم بازار نبود، اظهار کرد: مجلس و شورای رقابت هم با این 

عرضه ها موافق بودند.
ماجرای مصوبه سران سه قوه چیست؟

وی درمورد جزییات مصوبه ســران ســه قوه درمورد توقف عرضه 

کالا در بورس گفت: این مصوبه برای دهم ابان ســال ۱۴۰۰ بوده و 
اختیاری را درمورد بازار خودرو به وزارت صمت داده اســت اما تفسیر 
این وزارت خانه از این مصوبه با سایر وزارت خانه ها متفاوت است.معاون 
عملیات و نظارت بر بازار بورس کالا در ادامه با بیان اینکه سال گذشته 
بهترین سال فعالیت بورس کالا بود، اظهار کرد: ارزش معاملات بورس 
کالا در ســال ۱۴۰۰، ۶۵۰ هزار میلیارد تومان و حجم معاملات نیز 
بیش از ۷۵ میلیون تن بود. در سه ماهه نخست سال جاری نیز ارزش 

معاملات این بازار ۲۱۲ هزار میلیارد تومان بوده است.
 مخالفت دولت

 با واگذاری بورس کالا به وزارت صمت
وی در ادامه با اشاره به طرحی که در مجلس برای واگذاری بورس 
کالا به وزارت صمت مطرح شده است، گفت: این طرح از قبل وجود 
داشته و برخی بندها اخیرا به آن اضافه شده است. باید به این نکته توجه 
داشت که نهاد بالادستی بورس کالا سازمان بورس و نهاد بالادستی 
سازمان بورس هم شورای عالی بورس است. بنابراین اگر بورس کالا 
نیاز به مقررات جدید دارد باید در شورای عالی بورس بررسی شود نه 
اینکه قانونی تصویب شود که طی آن اختیارات کالاها به یک کارگروه 

سپرده شود. در این شرایط سرنوشت کالاهای بورسی به کالاهایی که 
خارج از بورس هستند شبیه خواهد شد.شرکت هایی در بستر بورس به 
مردم واگذار شده و مردم سهامدار آن هستند. نمی توان در این شرایط 
به عقب برگردیم، البته این طرح در دولت رد شده و امیدوارم نمایندگان 

نیز به این نکته توجه کنند.
وی با بیان اینکه دولت از شــفافیت حمایــت می کند، اظهار کرد: 
گزارش های خلاف واقع در مورد افزایش قیمت ســیمان باید تبیین 
شوند. بخشی از افرادی که در بدنه دولت هستند دنبال این موضوع 
هستند که بورس منویات آنها را دنبال کند اما تا کنون این اتفاق رخ 

نداده و استقلال بورس ها حفظ شده است.
 دولت حاضر نیست ساز و کار قیمت گذاری 

در بازار را به رسمیت بشناسد
یکی از کارشناسان صنعت خودروی کشورمان می گوید تنها در حالتی 
می توان انتظار کاهش التهاب بازار خودرو را داشت که خودرو به صورت 
مداوم در بورس کالا عرضه شود.براســاس گفته های وی اگر خودرو 
به صورت مداوم در بورس کالا عرضه نشود نمی توان انتظار داشت که 
این اقدام جدید دولت بتواند تأثیری بر روی بازار خودروی کشورمان 

داشته و سبب کاهش التهاب بازار شود.
فردین آقابزرگی در این خصوص گفت: »با عرضه خودرو در بورس 
کالا اختلاف قیمت فعلی محصولات خودروسازان در بازار و کارخانه 
کاهش خواهد یافت. کشف قیمت با عرضه خودرو در بورس کالا سبب 
خواهد شد که سفته بازی و دلالی در بازار آزاد محصولات خودروسازان 

از بین برود.«
در طرف مقابل تعدادی دیگر از کارشناسان صنعت خودروسازی معتقد 
هستند که عرضه محصولات خودروسازان در بورس، تأثیر خاصی بر 

قیمت ها در بازار ندارد.
در همین خصوص چندی پیش فربد زاوه، اظهار کرد: »دولت حاضر 
نیست ســاز و کار قیمت گذاری در بازار را به رسمیت بشناسد و فکر 
می کند که می تواند با تصمیماتی از این دست، ناکارآمدی خود را جبران 
کنــد. قیمت محصولات در بورس به بازار نزدیک خواهد بود. ضمن 
اینکه قیمت  های دستوری در کارخانه منطقی نیستند و نمی  توان انتظار 

داشت که بورس از آنها تبعیت کند.«
مخالفان طرح مذکور معتقد هستند که تنها راهکار مدیریت و بهبود 

شرایط بازار خودرو عرضه بیشتر و متناسب با تقاضا در بازار است.

ریسک های تبعیت بورس از دولت
 »امروز« در مورد زمزمه های واگذاری بورس کالا  به وزارت صمت گزارش می دهد

 دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی، توسعه تجهیزات 
و ابزارهای نوین برای فعالیت هــای تحقیقاتی درحوزه علوم 

اعصاب و مطالعه دانش مغز را امری ضروری دانست.
به گزارش از ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی، مجید نیلی احمد آبادی 
در نشست هم اندیشی اعضای گروه پیشران »نوروفوتونیک« پژوهشکده لیزر 
و پلاسمای دانشگاه شهید بهشتی و مدیران ستاد توسعه علوم و فناوری های 
شناختی بر لزوم طراحی، ساخت و بومی سازی تجهیزات و ابزارهای نوین جهت 

پیشرفت تحقیقات درحوزه های علوم اعصاب و مغز تاکید کرد.
دبیر ستاد توسعه زیست فناوری در این نشست با اعلام حمایت همه جانبه ستاد 
از استفاده از ابزارها و مکانیزم ها برای تسهیل در تحقیقات درحوزه علوم اعصاب، 
خواستار تلاش های گسترده بخش های تحقیقاتی و تخصصی در طراحی و 

ساخت ابزارهای نوین حوزه علوم شناختی شد. 

دکتر حمید لطیفی مدیر گروه پیشران »نوروفوتونیک« در پژوهشکده لیزر و 
پلاسما دانشگاه شهید بهشتی نیز در این نشست عنوان کرد: با حمایت ستاد توسعه 
علوم شناختی و با تلاش و همکاری محققان و اساتید تلاش شد تا براساس نیاز 
مراکز تحقیقاتی نسبت به تجاری سازی تجهیزات حوزه نوروفوتونیک و اپتوژنتیک 

اقدام شود. 
وی خاطر نشان کرد: محققان عضو گروه پیشران نوروفوتونیک دراین تلاش 
علمی موفق شــدند با حمایت های ستاد توسعه علوم وفناوری های شناختی، 
دســتگاه های پیشــرفته تصویربرداری نوری از مغز با روش ســیگنال ذاتی، 
تصویربرداری نوری از مغز به روش اســتفاده از رنگدانه های حساس به ولتاژ، 
تصویربرداری نوری به روش اسپکل لیزری و اپتوژنتیک برای استفاده در زمینه 

علوم اعصاب شناختی در کشور را طراحی و تولید کنند. 
وی ادامه داد: با بهره برداری از این دستگاه ها و تجهیزات طراحی و ساخته شده 

توسط گروه پیشران نوروفوتونیک، متخصصان قادرند به روش های گوناگون 
از مغز تصویربرداری کند. اولین طرح گروه پیشــران با عنوان توســعه کاربرد 
ابزارهای اپتوژنیک درعلوم شــناختی در سال ۱۳۹۵ به تصویب رسید و یکی از 

اهداف تشکیل گروه نوروفوتونیک توسعه ابزارهای مطالعه در حوزه علوم اعصاب 
شناختی عنوان شده است. به گفته وی، به منظور بهره گیری از دانش، تخصص و 
مهارت نخبگان و محققان برای دستیابی به فناوری و خدمات در حوزه های علوم 
شناختی، با حمایت ستاد توسعه علوم وفناوری های شناختی چندین گروه پیشران 

در مراکز تحقیقاتی -دانشگاهی تشکیل شده است.
شــکل گیری و فعالیت گروه های پیشران برای تسریع در اجرای طرح های 
پژوهشی در حوزه علوم شناختی و زمینه سازی برای بومی سازی تولید، ساخت 
و تامین تجهیزات و فناوری های شناختی از راهبردهای اصلی ستاد توسعه علوم 
شــناختی بحساب می آید. تلاش ها برای دستیابی به تامین نیازهای داخلی و 
کاهش وابستگی ها با اجرای دقیق طرح های تحقیقاتی همراه با ارزیابی و نظارت 
مستمر بر اجرای این طرح ها به عنوان یک اولویت و راهبرد از سوی ستاد توسعه 

علوم شناختی با جدیت ادامه دارد.

ضرورت توسعه تجهیزات و ابزارهای نوین در حوزه علوم اعصاب

اخبار کوتاه 

پس از تحریم هواوی گوشــی های این 
شــرکت نمی توانند از فنــاوری ۵G و 

سرویس های گوگل استفاد ه کنند.
 به گفته ریچارد یو، یکی از مدیران هوآوی، اگر 
تحریم های آمریکا نبود این شــرکت می توانست 
همچون اپل پیشتاز بازار اصلی گوشی های هوشمند 

باشد.  
این تحریم ها باعث شکست سنگین و کاهش 

ســهام بازار اروپایی هوآوی شد. یو در انجمن خودرو گفت که قبل از تحریم های آمریکا توسعه دهندگان 
شرکت ما در تلاش بودند تا بتوانند محصولات خود را تغییر دهند.  

او همچنین درباره سامسونگ اعلام کرد که این شرکت در بازارهای فروش گوشی هوشمند کم طرفدارتر 
از اپل و هوآوی بوده و مشتریان آن  عمدتا از آمریکا و کره جنوبی هستند. براساس گزارش ها، پیش از تحریم 
هوآوی ، سامســونگ یکی از تولیدکنندگان برتر گوشی های هوشمند بود به همین علت این ادعا یو غیر 

منطقی به نظر می رسد.
سامسونگ قبل از تحریم ها در سال ۲۰۱۹ در صدر بازار جهانی قرار داشت. با این حال، رشد سالانه هوآوی 
پیش بینی می کرد که طی چند سال آینده از این شرکت پیشی بگیرد. همچنین اشاره شده که نرخ رشد 
سالانه ۵۰ درصدی هواوی، قابل توجه بوده است. این نرخ می توانست آن را در اجلاس سران تولیدکنندگان 
جهانی گوشی های هوشمند ظرف یک سال قرار دهد. شایان ذکر است که شرکت هوآوی به دلیل تحریم ها 

نمی تواند از اینترنت ۵G استفاده کنند.

ایلان ماسک مدیر ارشد اجرایی تسلا روز 
گذشته تصمیم خود برای خرید توئیتر به 

قیمت ۴۴ میلیارد دلار را لغو کرد.
برت تایلور مدیر توئیتر در پی تصمیم جدید ماسک 
اعلام کرد: هیئت مدیره این شبکه اجتماعی تصمیم 
دارد برای فروش توئیتر یک اقدام قانونی انجام دهد.
او در این شــبکه اجتماعی نوشت: هیئت مدیره 
توئیتــر تصمیم دارد تراکنش هــا درباره قیمت و 
همچنین شرایط توافق شده با ماسک را تکمیل کند.

این در حالی است که وکلای ماسک در بیانیه ای اعلام کردند توئیتر نتوانسته به درخواست های مکرر برای 
اطلاعات درباره حساب های کاربری جعلی یا ناخواسته در پلتفرم پاسخ دهد یا از آن سرباز زده است. این 

درحالی است که اطلاعات مذکور نقش مهمی در عملکرد کسب وکار شرکت دارند.
در بیانیه آنها آمده است: توئیتر چندبار از توافقنامه تخلف کرده و به نظر می رسد ادعاهای گمراه کننده و 

اشتباهی ارائه کرده که ماسک با اتکا بر آنها توافقنامه ادغام را امضا کرده بود.
از سوی دیگر ماسک نیز اعلام کرد به دلیل اخراج مدیران ارشد و یک سوم تیم جذب استعداد توئیتر، از 
خرید شبکه اجتماعی منصرف شده است. زیرا موارد ذکر شده تعهد توئیتر برای »حفظ کامل اجزای مادی 

سازمان تجاری فعلی خود« را نقض می کند.
تصمیم ماسک احتمالاً به یک جدال قانونی بین او و این شبکه اجتماعی منجر می شود. 

در پی این رویدادها ارزش سهام توئیتر درمعاملات بازار ۶ درصد کاهش یافت و به ۳۴.۵۸ دلار رسید. 

 هوآوی: اگر تحریم آمریکا نبود 
با اپل همتراز بودیم

 ماسک از خرید توئیتر 
منصرف شد 

طبق گزارشی جدید گوگل برای اجتناب 
از یک شکایت آنتی تراست درباره کسب 
و کار فناوری تبلیغاتــی اش، قصد دارد 

امتیازاتی ارائه کند. 
این شرکت پیشنهاد کرد بخش هایی از کسب و 
کار کــه آگهی ها در وب ســایت ها و اپ ها را به 
حراج مــی گذارند و نمایش می دهند را به عنوان 
یک شاخه جداگانه از آلفابت )شرکت مادر( ثبت کند. 

ارزش چنین شرکتی به چند میلیارد دلار می رسد.آلفابت در بیانیه ای اعلام کرد مشغول همکاری با رگولاتورها 
است تا نگرانی های آنان را برطرف کند. همچنین این شرکت قصد فروش کسب وکار فناوری آگهی های 
آنلاین یا خروج از این بازار را ندارد.برندون کرسین یکی از وکلای آنتی تراست نماینده انتشار دهندگان و 
شرکت های فعال حوزه تبلیغات آگهی آنلاین، درباره کافی بودن پیشنهاد گوگل تردید دارد. او در این باره 
می گوید: فکر نمی کنم تفکیک کسب و کار اما حفظ آن زیر چتر شرکت آلفابت به حل این مشکل کمکی 

کند. گوگل هنوز انگیزشی برای ترجیح کسب و کار خود دارد.
این درحالی است که رگولاتور رقابت انگلیس نیز در ماه می دومین تحقیق درباره فعالیت گوگل در حوزه 
تبلیغات آنلاین را آغاز و اعلام کرد این شرکت بزرگ فناوری احتمالاً رقابت را مختل کرده و به طور غیرقانونی 

سرویس های خود را بر دیگران ترجیح داده است.
از سوی دیگر گوگل با چالش هایی در اتحادیه اروپا روبرو است. رگولاتورهای این کشور ژوئن سال گذشته 
تحقیقاتی درباره کسب وکار تبلیغات دیجیتال گوگل آغاز کردند که مزایایی ناعادلانه علیه رقبا به وجود می آورد.

 گوگل برای اجتناب از
 شکایت امتیاز می دهد 

ابتدای امسال، بارها موضوع ممنوعیت  از 
واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار مطرح 
و اقدامات ســوال برانگیزی در این رابطه 
صورت گرفت ولی مسئولان مربوطه آن را 
تکذیب کردند، اما ابلاغ درآمدهای گمرکی 
قانون بودجه، نشان دهنده افت شدید حقوق 
ورودی این گوشــی ها از ۲۵۰۰ میلیارد به 
۱۰۰ میلیارد تومان است که می تواند مهر 
تائیدی بر اعمــال محدودیت و ممنوعیت 
واردات باشد؛ مگر تصمیم دیگری اخذ شود. 

پای گوشی های بالای ۶۰۰ دلار از سوی مجلس به بودجه باز شد و در قانون بودجه 
۱۴۰۰، عوارض واردات این کالا را تا ۱۲ درصد افزایش داده شد و ردیف جداگانه برای 
درآمد ناشی از واردات آن تعیین شد. دولت در لایحه بودجه امسال هیچ پیشنهادی برای 
گوشی های بالای ۶۰۰ دلار و درآمد ناشی از آن ارائه نکرد که این اقدام، می توانست به 
معنی ممنوعیت واردات و یا ادامه روال گذشته یعنی واردات گوشی بدون تفکیک ارزش 
باشد،  ولی در قانون بودجه مشخص شد که مجلس بار دیگر بر عوارض ۱۲ درصدی 
واردات گوشــی های بالای ۶۰۰ دلار  اما با تعیین ردیف درآمدی محدود، تاکید کرده 

است.  
بعد از ابلاغیه خردادماه سازمان برنامه و بودجه به وزارت اقتصاد و دستگاه های تابعه آن 
در رابطه با پیوست های قانون بودجه ۱۴۰۱، در تیرماه نیز گمرک ایران طی بخشنامه ای 
احکام و ردیف های درآمدی مربوطه را به گمرک های اجرایی ابلاغ کرده است. این در 
حالی است که در ردیف ۱۱۰۴۱۰ بودجه که به حقوق ورودی واردات گوشی های بالای 
۶۰۰ دلار اختصاص دارد، درآمد ۱۰۰ میلیارد تومانی درج شده که قابل تامل است، چرا 
که در قانون بودجه ۱۴۰۰، درآمد دولت از محل واردات این گوشــی ها ۲۵۰۰ میلیارد 
تومان تعیین شده بود که اکنون با ریزش قابل ملاحظه تا ۲۵ برابری مواجه شده است.

در همین رابطه اشاره می کنیم به جریان واردات گوشی در سال گذشته که در مجموع 
۱۷.۷ میلیون دســتگاه به ارزش ۴.۲ میلیارد دلار وارد ایران شده بود که از این تعداد 
۱.۱ میلیون دستگاه به ارزش بیش از ۱.۳ میلیارد دلار به گوشی های بالای ۶۰۰ دلار 
اختصاص  داشــت و ۳۲.۲ درصد ارزش و ۶.۲ درصد تعداد کل واردات گوشی را دربر 
می گرفت. بر این اساس برای کمی بیشتر یا کمتر از این میزان واردات گوشی بالای 
۶۰۰  دلار در سال قبل، حقوق ورودی ۲۵۰۰ میلیارد تومانی با مبنای ارز  ۴۲۰۰ در نظر 
 ETS گرفته شده بود ولی برای سال جاری فقط ۱۰۰ میلیارد تومان آنهم با مبنای
)نرخ حاشیه بازار( ، پیش بینی شده که نشان دهنده محدودیت و حتی ممنوعیت واردات 

این قبیل گوشی ها می تواند باشد، البته این ۱۰۰ میلیارد 
تومان ممکن اســت به واردات سال جاری بر مبنای 
ثبت سفارش های قبل نیز اختصاص داشته باشد. این 
در حالی اســت که از ابتدای امسال چند باری بحث 
ممنوعیت واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار و البته 
آیفون مطرح شــد که هیچ گاه مسئولان مربوطه در 
مورد آن به وضوح شفاف سازی نکردند؛ چه زمانی که 
نمایندگان از این ممنوعیت ، سخن گفتند و چه وقتی 
که وزارت صمت گوشی های آیفون را به گروه ۲۷ که 
در آن کالا  ثبت سفارش و تامین ارز نمی شود، منتقل 
کرد. جریانی که موجب تنش در بازار شد، تنها واکنشی که به همراه داشت تکذیب 
ممنوعیت واردت این گوشی ها بود و حتی مسئولان سازمان توسعه تجارت بر این تاکید 
کردند که میزان قابل توجهی آیفون ثبت سفارش شده و در سال جاری وارد خواهد شد.
اما در این مدت با وجود اینکه ممنوعیت واردات گوشی های به اصطلاح لوکس رسما 
اعلام نشده است، فعالان بازار از مختل شدن روند تامین ارز این قبیل گوشی ها خبر 
 داده اند؛ به طوری که به تازگی انجمن واردکنندگان موبایل اعلام کرده اســت که از 
۲۴ اردیبهشت، برای واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار، تامین ارز نشده و برای سایر 
گوشی ها نیز  به صورت قطره چکانی است. همچنین تاکید شده که  احتمالا در چند روز 
آینده تکلیف تخصیص ارز به واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار مشخص خواهد شد.
در حالی واردات گوشی های مورد نظر در هاله ای از ابهام قرار دارد و اگر درآمد درج شده 
در بودجه مبنا باشد به معنی  ادامه واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار در سال جاری 
نخواهد بود که تاکید سازمان توسعه تجارت در مورد انجام حجم بالای ثبت سفارش 
گوشــی های آیفون در ابتدای سال جاری با سوالاتی همراه است؛ از جمله اینکه آیا 
دســتگاه های ذیربط که حتی آیفون را به گروه ۲۷ منتقل کردند، اطلاعی از محدود 
شــدن واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار براساس آنچه در قانون بودجه درج شده، 
نداشته اند؟ اگر این طور بوده، چگونه این حجم از ثبت سفارش انجام شده است آن هم 
زمانی که حتی در صورت اعمال ممنوعیت، با توجه به حقی که برای صاحب کالا ایجاد 

شده، این واردکنندگان می توانند امکان واردات داشته باشند.
برای تعیین تکلیف وضعیت واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار و ابهامات مربوط به 
آن از جمله اقداماتی که از سوی دستگاه های ذیربط در این مدت صورت گرفته و البته 
منبع درآمدی محدود ۱۰۰ میلیارد تومانی حقوق ورودی ناشی از این گوشی ها در سال 
جاری که احتمال ممنوعیت را قوت بخشیده، باید منتظر اعلام و شفاف سازی از سوی 

مراجع تصمیم گیرنده ماند. 

فعالیت های مخربی علیه سازمان های 
مجری قانون در سه ماهه دوم سال 
۲۰۲۲ افزایــش یافته، که ایمیل و 
سایر حساب های متعلق به مجریان 
قانون و سیستم های داخلی آن ها را 

هک می کنند. 
ریسکیوریتی، یک شرکت امنیت سایبری 
مستقر در لس آنجلس که از ۵۰۰ شرکت 
در سراســر جهان محافظت می کند، در 
ابتدای ســه ماهه دوم سال ۲۰۲۲ افزایش 

فعالیت های مخربی را ثبت کرده اســت که سازمان های مجری قانون را 
هدف قرار می دهند، عوامل تهدید ایمیل و ســایر حساب های متعلق به 

مجریان قانون و سیستم های داخلی آن ها را هک می کنند.
وب سایت هلپ نت سکیوریتی اعلام کرد روند نوظهور شامل تهدیدهایی 
است که احضاریه های جعلی و EDR )درخواست داده های اضطراری( 
را از حساب های ایمیل هک شده مجری قانون برای قربانیان خود ارسال 
می کنند. با اســتفاده از چنین قابلیت هایی، بازیگران تهدید شرکت های 
بزرگ فناوری مانند اپل، فیس بوک )متا(، اسنپ چت و دیسکورد را هدف 
قرار می دهند تا به جمع آوری اطلاعات حساس درباره اهداف موردنظر خود 
بپردازند. پاسخ های دریافت شده توسط بازیگران بد حاوی جزئیات حساسی 
اســت که می تواند در حال استفاده برای اخاذی های هرمی یا جاسوسی 
سایبری باشد. چنین حوادثی به ویژه در فعالیت های گروه های مجرم سایبری 

مانند LAPSUS$ و Recursion Group قابل توجه است.
ریســکیوریتی چندین بازار دارک وب را مشــاهده کرده است که در آن 
مجرمان ســایبری از تلاش های خود با فروش اعتبارنامه های متعلق به 
افسران پلیس کشورهای مختلف خارجی )ایمیل، وی پی ان، SSO( کسب 
درآمد می کنند. یکی از نمونه های حســاب ایمیلی که قبلًا برای ارسال 
درخواست های جعلی EDR از طرف پلیس بنگلادش استفاده می شد، 
اخیراً در مقاله ای در بلومبرگ پوشش داده شد که خطر چنین تاکتیک هایی 

را نشان می دهد.
بر اساس نظر کارشناسان، یکی از بزرگ ترین نگرانی ها، ناامنی مشهود 
زیرساخت های فناوری اطلاعات پلیس است، چنین زیرساخت هایی نه تنها 
در فضای مجازی، بلکه در زندگی واقعی نیز خطرات قابل توجهی را برای 

جامعه ایجاد می کنند. جنایات سازمان یافته، 
تروریســت ها و گروه های افراطی ممکن 
است از چنین دسترسی هایی برای اهداف 

مخرب استفاده کنند.
این روند همچنان در حال افزایش است 
زیرا ســازمان های مجری قانون بیشتری 
تحت تأثیر حملات ســایبری در این ماه 
 Conti قرارگرفته اند. اخیرا، گروه باج افزار
ادعا کرد که به آژانس اطلاعاتی پرو حمله 
کــرده و داده ها را فاش کرده که ســابقه 
 - DDOS Secrets .قابل توجهی در جامعه امنیتی ایجاد کرده است
یکی دیگر از گروه های قابل توجه از بازیگران تهدید، بیش از ۲۸۵ هزار ایمیل 

لورفته از پلیس نائورو را منتشر کرده است.
معمول ترین سناریوهای مربوط به حملات به سیستم های اجرای قانون 
عبارت اند از:  فعالیت اعتراضی )۱۵ درصد(، دسترسی غیرمجاز )۲۵ درصد(، 
جاسوسی سایبری )۴۰ درصد(، سرقت اطلاعات )۱۲ درصد( و سوءاستفاده 
از سیســتم های اجرای قانون و برنامه های کاربردی )۸ درصد(. بر اساس 
تحقیقات منتشرشــده، چنین فعالیت های مخرب به ویژه در کشورهای 
آمریکای لاتین، آســیای جنوب شــرقی و حوزه های قضایی فراساحلی 
قابل مشاهده است. سال گذشته، Resecurity یک حادثه امنیتی هدفمند 
مربوط به یکی از سازمان های مجری قانون در خاورمیانه و همتای آن را در 

مواجهه با یکی از سازمان های پلیس بین المللی به ثبت رساند.
بازیگران بد پیچیده و گروه های APT فعالانه سازمان های مجری قانون 
را در سراسر جهان هدف قرار می دهند. مجرمان سایبری سنتی نیز جزء 
مهمی در این فرآیند هستند، زیرا بازیگران تحت حمایت دولت ممکن است 
فعالانه با آن ها برای حملات سایبری برنامه ریزی شده بیشتر و نفوذهای 
شبکه هدفمند همکاری کنند. بررسی چنین حوادثی به دلیل حساسیت 

قابل توجهی که در آن وجود دارد، یک فرآیند پیچیده است.
ریسکیوریتی متعهد به حمایت از مصرف کنندگان و شرکت ها در سراسر 
جهان اســت و به طور فعال در مشارکت های دولتی و خصوصی برای به 
اشتراک گذاشتن اطلاعات تهدیدات سایبری عملی )CTI( با مؤسسات 
مالی، شرکت های فناوری و مجری قانون مشارکت دارد تا درنهایت خطر به 

خطر افتادن اعتبارنامه ها را به حداقل برساند.  

رد ممنوعیت و وعده واردات گسترده آیفون افزایش حملات سایبری علیه مجریان قانون 


